



**ကညီပိတ်မုန်ကရုအလံာ်ဘိးဘန်ရုလီဘန်ဃး
တံာ်ဆိန်ထွဲမၤစၢဲတံာ်ကိးထီၣ်ဘန်ဃးတံာ်ကတြီဲတံာ်မၤသကိးတံာ်ဆါတံာ်ပျၢတံာ်
ဒီးကိပ်ယီၤသုးမုန်ဒိၣ်အမုန်ကျိၤဝဲကွၢ်ခိပနံၣ်တဖၣ်**

မုန်နံၤ-၁၈သီလါဖျၢတြျၢအါရံၤ, ၂၀၂၀နံၣ်

ကညီပိတ်မုန်ကရုဆိန်ထွဲမၤစၢဲ တံာ်ကိးထီၣ်ဘန်ဃး တံာ်ကတြီဲတံာ်မၤသကိးတံာ်ဆါတံာ်ပျၢတံာ်ဒီး ကိပ်ယီၤသုးမုန်ဒိၣ်အမုန်ကျိၤ ဝဲကွၢ်ခိပနံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကိးထီၣ်ဆူကိပ်ယီၤထံဖိကိပ်ဖိတဖၣ်အအိၣ် လၢကတြီဲဒီးဂ့ၢ်လိာ်ဝဲ တံာ်ပိးတံာ်လီတဖၣ်လၢ အဘၣ် တံာ်ထုးထီၣ်ရုလီအီၤလၢ ကိပ်ယီၤသုးမုန်ဒိၣ်အခိပနံၣ်တဖၣ် ဒီးပယုစ့ၢ်ကိးလၢ ထံဂ့ၢ်ကိပ်ဂၤအမိာ်သီတဖၣ် ဒီးပုၤဟ့ၣ်တံာ်ဆိန်ထွဲ မၤစၢဲလၢအအိၣ်လၢကိပ်ယီၤပူၤတဖၣ်ဒ်သိးကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဖိလစံၣ်သန့လၢတံာ်ကမၤလီၤတံာ်ဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်အကျိၣ်စ့တဖၣ် သုတ လဲၤတုၤလၢသုးမုန်ဒိၣ်အခိပနံၣ်တဖၣ်အအိၣ်တဂ့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢဆံဖျိၣ်နံၣ်တဖၣ်တီၢ်အပူၤ, ကိပ်ယီၤသုးမုန်မၤန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတံာ်ဘျးတံာ်ဖျိၣ် လၢမုန်ကျိၤဝဲကွၢ်တံာ်ဖံးတံာ်မၤတဖၣ်အဖိခိၣ် ခိဖျိအဝဲ သ့ၣ်အိၣ်ဒီး တံာ်လီၤခၢၣ်သန့ၣ်တခါ လၢဖိၣ်ကိပ်ဖိၣ်ကျၢတံာ်, အိၣ်ဒီးတံာ်စိတံာ်ကမီၤ ဒီးလုာ်ဘၢတံာ်လၢ တံာ်အသန့ၣ်အံၤအပူၤန့ၢ်ဝဲ အ ယိန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢတံာ်အိၣ်သးနီၢ်နီၢ်ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ကိပ်ယီၤပဒိၣ်ဒီးသုးမုန်အံၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်ခဲၣ်ဒ်ဒီးထံဂ့ၢ်ကိပ်ဂၤအတံာ်ယိထံ သ့ၣ်ညါဒိၣ်ဒိၣ်မုန်မုန်ဘန်ဃး တံာ်မၤဟးဂီၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် တံာ်အုၣ်ကီၤတဖၣ် အဖၢမုန်ဘၣ်ဆၢၣ် အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဒီးဝဲ တံာ် ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်လၢအကံၢ်အကျၢဒိၣ်ဒိၣ်မုန်မုန်ဒီးအယိတံာ်အံၤမုန်တံာ်လၢတံာ်တူၢ်လိာ်အီၤတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကညီကိပ်စဲၣ်အပူၤ, ကိပ်ယီၤသုးမုန်အတံာ်ဟဲန့ၣ်လီၤ မၤမုန်ကျိၤဝဲကွၢ်တံာ်ဖံးတံာ်မၤ လၢတဖိးသဲစးတဖၣ် အိၣ်ဝဲအါမးလၢ အဟဲ စိာ်န့ၢ်ပုၤတံာ်အလုာ်အပူၤ ဒ်အမုန်တံာ်မၤဟးဂီၤ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတံာ်ခွဲးတံာ်ယာ်ဒိၣ်ဒိၣ်မုန်မုန်တဖၣ် လၢအပၣ်ယုာ်ဘၣ်ဆၢၣ် တအိၣ်ဒီးတံာ် ဟ်ပနီၣ်တဖၣ်ဒ်အမုန်တံာ်ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်တဖၣ်, တံာ်အိၣ်ခိၣ်ဖးလၢဆိး, တံာ်မၤပျံၤမၤဖုးဒီးတံာ်မၤသံတံာ်လၢတအိၣ်ဒီးတံာ် နီၤဖးတံာ်အဒုၣ်အဆၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢလါယန့ၢ်အါရံၤ ၂၉သီတုၤလါဖျၢတြျၢအါရံၤ၁၁သီ, လၢအမုန်မုန်နံၤလၢဘၣ်တံာ်ဟ်ပ နီၣ်အီၤဒ်အမုန်ကညီဒီကလုာ်မုန်နံၤအခါန့ၣ်, ပယီၤသုးမုန်ခးလီၤဝဲကျိၣ်ဖးဒိၣ်မိထး(၁၂၆)ဖျၢၣ်ဆူသဝီလၢအအိၣ်လၢမုန်တြီၢ်ဟီၣ်က ဝီၤတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤအသုးသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတံာ်ဟံးန့ၢ်ကျၢမုၤဒါလၢကမုၢ်လၢအတံာ်ကမၢ်တအိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဖိ ခိၣ်ခိဖျိအဝဲသ့ၣ်ခွဲၣ်အူကွၢ်ဝဲအစံာ်လီၤခုးလီၤအါန့ၢ်ဒီး(၄၀)လီၤအယိန့ၣ်လီၤ. ဖဲအပူၤကွၢ်တန့ၣ်, ဖဲတံာ်မၤကညီဒီကလုာ်မုန်နံၤအ ဆၢကတီၢ် ပဝဲကညီပိတ်မုန်ကရု ပဟံးန့ၢ်တံာ်ခွဲးဂ့ၢ်ယာ်ခိဖျိ တံာ်ယုထီၣ်ဝဲတံာ်မုန်တံာ်ခုၣ်, တံာ်ယုတံာ်ဖိးဒီးဒိၣ်မိၣ်ကရုၣ်စံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်တံာ်နီၢ်နီၢ်တခါ ကိပ်ဒီတဘျးတံာ်ပတုာ်တံာ်ခး တံာ်အါၣ်လီၤအီၤလီၤ မုန်အိၣ်ဒီးဒ်လၢ တံာ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီအပူၤဒီး ပယီၤ သုး မုန်တဖၣ်မုန်ဆဲးမၤဒီးဝဲတံာ်ဘျးလီၤကျိၣ်စ့တံာ်ဖံးတံာ်မၤတဖၣ်လၢအတကြးတဘၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ် တံာ်မုန်တံာ်ခုၣ်အကျဲအံၤကလဲၤဒီးအ သးဖးယံာ်ဖးထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါစးပထုဘၣ် ၂၀၁၉နံၣ်အတီၢ်ပူၤ, ဘီမုန်စၢ်ဖျိၣ်ကရု ထံဂ့ၢ်ကိပ်ဂၤတံာ်ယိထံသ့ၣ်ညါတံာ်မုန်တံာ်တီၤ လၢအသဘျၢတဖၣ် လၢအဘၣ် တံာ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤ လၢကမၤတံာ်ယိထံသ့ၣ်ညါလၢကိပ်ယီၤအပူၤ ဘၣ်ဃးမုန်ကျိၤဝဲကွၢ်တံာ်သးစဲတဖၣ် အတံာ်ဖံးတံာ်မၤအဖိ ခိၣ် တံာ်အစၢဲထီၣ်ဝဲဒ်လၢ တံာ်ယုထီၣ်လၢ တံာ်ကမၤတံာ်တြီၤယာ်လၢ တံာ်ကပတုာ်တံာ်မၤသကိးတံာ်ဒီး ကိပ်ယီၤသုးမုန်ဒိၣ်အခိ ပ နံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤလၢခဲကနံၣ်အံၤ တံာ်ယုထီၣ်တခါအံၤ ဘၣ်တံာ်ကွၢ်ကဟ်ဒီးဒ်အီၤလၢ ထံဂ့ၢ်ကိပ်ဂၤအပူၤတဝါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ထံဂ့ၢ်ကိပ်ဂၤအခိပနံၣ်တဖၣ် ဆဲးမၤဒီးဒ်မုန်ကျိၤဝဲကွၢ်တံာ်ဖံးတံာ်မၤဒီး သုးမုန်ဒိၣ်အခိပနံၣ်တဖၣ် ဒီးဟ့ၣ်ဒီးကျိၣ်စ့တံာ် ဆိန်ထွဲ မၤ စၢဲလၢတံာ်ကဆဲးမၤဟးဂီၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတံာ်ခွဲးတံာ်ယာ်တဖၣ်လၢပထံပကိပ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပတုာ်လိာ်မုန်ဝဲ(Burma Campaign UK)ကိပ်ယီၤခဲၣ်ဖုတံာ်ဂဲၤလိာ် လၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢ ကိပ်အဲကလံး အတံာ်ထုး ထီၣ် ရု လီၤတံာ်တြီၤတံာ်မၤသကိးတံာ်ဒီးကိပ်ယီၤသုးမုန်အခိပနံၣ်တဖၣ် လၢအဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲဖျိဖျိဖျါဘၣ်ဃး ကိပ်ယီၤသုးမုန်တံာ်ဘျးလီၤ ကျိၣ်စ့လၢအအိၣ်အမုန်တဖၣ်လၢခိပနံၣ်ဖးဒိၣ်တဖၣ်အပူၤဒီးတံာ်ရဲၣ်တံာ်ကျၢတဖၣ်လၢထံကိပ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပဟ်သ့ၣ်ဟ်သးစ့ၢ်ကိး

လၢတၢ်အံၤမ့ၢ်ခိၣ်ခါလၢအရူၤဒိၣ်ဝဲဒိၣ်မးတခါလၢကမၤညီထီၣ်တၢ်လၢထံကီၢ်မိၢ်သီတဖၣ်, ထံဂုၤကီၢ်ဂၤတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲၤ ကျိၤတဖၣ်, ခိပနံၣ်ဖးဒိၣ်တဖၣ်, ကမုၢ်သဘျူကရၢတဖၣ်ဒီးပျၢနီၢ်တဂၤတဖၣ်အဂီၢ်ဒ်သိးကတြီၤလိာ်အသးလၢကမၤတၢ်ဆါတၢ်ပျၢ တၢ်ဖိတၢ်လံၤတဖၣ်လၢ ပယီၤသုးခိပနံၣ်တဖၣ်ဒီးခိပနံၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးအီၤတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢထံဂုၤကီၢ်ဂၤတၢ်ဆိၣ်သနံးတဖၣ်အမဲၣ်ညါ, ပဘၣ်မၤစ့ၢ်ကိးတၢ်ဆိၣ်သနံးလၢ ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤဘၣ်ဃး ပယီၤသုးမ့ၢ် အမ့ၢ်ကျိၤဝဲၤ ကွၢ်တၢ်သးစဲတဖၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပတုၣ်သုဝဲတၢ်ဖိတၢ်လံၤ, တၢ်ပိးတၢ်လီတဖၣ် လၢအဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အီၤလၢကီၢ်ပယီၤသုး အခိပနံၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတပတီၢ် လၢပျၢကိးဂၤဒဲးလၢ ကီၢ်ပယီၤအပူၤတဖၣ် မၤဝဲလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲသ့ ဒ်သိး ကမၤစ့ၢ်လီၤကွၢ်ဝဲပယီၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ်အမ့ၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တၢ်ဟဲန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆဲးကျိးအဂီၢ်-

၁.သရၣ်မုၢ်အဲလုးစံ
ကရၢခိၣ်(၂)
ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢ
လီတစံ- +၆၆ ၉၈၈၁၄၃၂၉၄

၂.သရၣ်မုၢ်ကညီဖီ
နဲၣ်ရွဲၣ်
ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢ
လီတစံ- +၆၆ ၈၁၀၂၉၅၅၀၃